

Statement of the Chairman

Advisory Committee on Administrative and Budgetary Questions (ACABQ)

3 October 2022

**Revised estimates relating to the programme budget for 2022 under section 3,
Political affairs, and section 36, Staff assessment
Special political missions
United Nations Assistance Mission in Afghanistan
(ACABQ report A/76/7/Add.41)**

Mr. Chairman,

I am pleased to introduce the report of the Advisory Committee on the revised estimates relating to the proposed programme budget for 2022 under section 3, Political affairs, and section 36, Staff assessment for the United Nations Assistance Mission in Afghanistan (UNAMA).

Last year, during the consideration of the report of the Secretary-General on the proposed resource requirements for 2022 for UNAMA¹, the Advisory Committee was of the view that the prevailing security situation was not taken into account and recommended that the General Assembly authorize the Secretary-General to enter into commitments, with assessment, in the amount of up to \$107,636,800 for the 10-month period from 1 January to 31 October 2022², which was approved by resolution 76/246. The Committee stresses that every effort should be made not

¹ A/76/6 (Sect. 3)/Add.5

² A/76/7/Add.5, paras. 1 – 8, and 35 – 36

to exceed the amount provided under commitment authority and trusts that an update on the related expenditure will be provided to the General Assembly.

Mr. Chairman,

By its resolution 2626 (2022) of 17 March 2022, the Security Council adopted changes to and extended UNAMA's mandate until 17 March 2023. Upon enquiry on the planning assumptions regarding the new mandate and the related proposed additional resources in comparison to what was assessed under the commitment authority, the Committee was informed that the new and expanded areas of work require an increase in funding – specifically staffing cost compared to the commitment authority which was approved for ten months. The Advisory Committee notes that the revised 2022 proposal is aimed at alignment with the priorities set out in Security Council resolution 2626 (2022) and is of the view that a period of stability of the organizational structure of UNAMA is required, unless major changes in the operational environment emerge.

The proposed revised resource requirements for 2022 for UNAMA amount to \$133,609,900 (net of staff assessment) and would provide for: (a) salaries and common staff costs (\$89,557,900) for 1,200 positions (157 professional staff, 138 Field Service, 1 General Service, 125 National Professional Officers, 674 Local level and 105 United Nations Volunteers) and one military observer (\$24,600); and (b) operational costs of \$44,027,400.

Under staffing resources, the Advisory Committee recommends the abolishment of two vacant positions proposed for reassignment, namely, one Electoral Affairs Officer (P-4) and one Political Affairs Officer (P-4). Pending the results of the independent review of mine action in peacekeeping operations and the conclusion of a new memorandum of understanding with UNOPS, the Committee recommends that the Senior Programme Management Officer (Mine Action Service) (P-5) be established as a general temporary assistance position.

Regarding the proposed conversion of 30 national United Nations Volunteer positions from extrabudgetary to regular budget funding, the Advisory Committee recommends the conversion of 20 positions. The Committee acknowledges that the national youth project has provided female United Nations Volunteers with valuable technical and professional skills and work experience, and trusts that efforts will continue to obtain additional extrabudgetary funding for the project.

Under operational costs, the Advisory Committee recommends a reduction of \$2 million to be applied under air operations, communications and information technology, and other supplies, services and equipment.

Thank you, Mr. Chairman.

Déclaration du Président

Comité consultatif pour les questions administratives et budgétaires (CCQAB)

le 3 octobre 2022

**Prévisions révisées concernant les chapitres 3 (Affaires politiques)
et 36 (Contributions du personnel) du budget-programme de 2022**

Missions politiques spéciales

Mission d'assistance des Nations Unies en Afghanistan

(Rapport du Comité consultatif : A/76/7/Add.41)

Monsieur le Président,

J'ai le plaisir de présenter le rapport du Comité consultatif sur les prévisions révisées concernant les chapitres 3 (Affaires politiques) et 36 (Contributions du personnel) du projet de budget-programme pour 2022 pour la Mission d'assistance des Nations Unies en Afghanistan (MANUA).

L'année dernière, lors de l'examen du rapport du Secrétaire général sur les ressources demandées pour 2022 pour la MANUA¹, le Comité consultatif avait estimé que les conditions de sécurité n'avaient pas été prises en compte et recommandé que l'Assemblée générale autorise le Secrétaire général à engager des dépenses, avec mise en recouvrement, d'un montant maximum de 107 636 800 dollars pour la période de 10 mois allant du 1^{er} janvier au 31 octobre 2022², ce que

¹ A/76/6 (Sect. 3)/Add.5.

² A/76/7/Add.5, par. 1 à 8, et 35 et 36.

l'Assemblée avait approuvé par sa résolution 76/246. Le Comité souligne que tous les efforts doivent être faits pour ne pas dépasser le montant des engagements autorisés et compte que des informations actualisées sur les dépenses correspondantes seront fournies à l'Assemblée générale.

Monsieur le Président,

Par sa résolution 2626 (2022) du 17 mars 2022, le Conseil de sécurité a adopté des changements au mandat de la MANUA, qu'il a prorogé jusqu'au 17 mars 2023. Ayant demandé des précisions sur les hypothèses budgétaires découlant du nouveau mandat de la Mission et sur le montant des ressources supplémentaires proposées par rapport à celui qui avait été mis en recouvrement au titre de l'autorisation d'engagement de dépenses approuvée pour 10 mois, le Comité a été informé qu'il fallait financer les activités nouvelles ou modifiées, notamment couvrir les dépenses de personnel. Il note que le projet de budget révisé pour 2022 vise à aligner les priorités sur celles qui sont énoncées dans la résolution 2626 (2022) du Conseil de sécurité et estime que la structure organisationnelle de la MANUA doit être maintenue pendant un certain temps, à moins que l'environnement opérationnel n'évolue radicalement.

Le montant révisé des ressources demandées pour 2022 pour la MANUA s'élève à 133 609 900 dollars (déduction faite des contributions du personnel) et permettrait de financer ce qui suit : a) les traitements et les dépenses communes de personnel (89 557 900 dollars) pour 1 200 emplois (157 administrateurs, 138 agents du Service mobile, 1 agent des services généraux, 125 administrateurs recrutés sur le plan national, 674 agents locaux et 105 Volontaires des Nations Unies) et un observateur militaire (24 600 dollars) ; b) des dépenses opérationnelles de 44 027 400 dollars.

En ce qui concerne le tableau d'effectifs, le Comité consultatif recommande la suppression de deux emplois vacants, qu'il est proposé de réaffecter : un emploi de spécialiste des affaires électorales (P-4) et un emploi de spécialiste des questions politiques (P-4). En attendant les résultats de l'examen indépendant du dispositif de lutte antimines dans les opérations de maintien de la paix et la conclusion d'un nouveau mémorandum d'accord avec l'UNOPS, il recommande la création d'un emploi de temporaire (autre que pour les réunions) de spécialiste hors classe de la gestion de programme (Service de la lutte antimines) de classe P-5.

En ce qui concerne la proposition consistant à inscrire au budget ordinaire 30 postes de Volontaire des Nations Unies recruté(e) sur le plan national, qui sont actuellement financés au moyen de ressources extrabudgétaires, le Comité consultatif recommande que seuls 20 postes soient concernés. Le Comité considère que le programme national de jeunes Volontaires des Nations Unies a permis aux femmes Volontaires des Nations Unies d'acquérir des compétences techniques et professionnelles ainsi qu'une expérience précieuses, et espère que les efforts visant à obtenir un financement extrabudgétaire supplémentaire pour le projet se poursuivront.

En ce qui concerne les dépenses opérationnelles, le Comité consultatif recommande une réduction de 2 millions de dollars au titre des opérations aériennes, des communications et de l'informatique, ainsi que des fournitures, services et matériel divers.

Monsieur le Président, je vous remercie.